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                               YILIAN CANIZARES NA DOBRŠSKÉ BRÁNĚ 2023                                    …             

Reportáž Michala Sýkory a Michala Kratochvíla | JazzPort.cz | srpen 2023 

M.S.: Program sedmého ročníku festivalu Dobršská 
brána, zaměřeného na housle, sliboval řadu zajímavých 
hudebních zážitků umocněných kouzelným prostředím 
pošumavské vesničky a domácí atmosférou v nevídaném 
hostinci U Dražných. Festival zahájili tradičně 
moderátorka Michaela Ditrichová a ředitel festivalu Ivo 
Kraml v dobršském kostelíku Zvěstování Panny Marie. Na 
úvod každého hudebního čísla festivalu, pro lepší navození 
pošumavské atmosféry, přečetla Michaela Ditrichová jednu 
pověst z knihy Prácheňský poklad Ondřeje Fibicha. 
Nakonec se to ukázalo býti velmi trefné zpestření festivalu. 

První vystoupení letošního festivalu v překrásně 
nasvětleném dobršském kostele rozehrál kvartet 
slovenského houslisty Stana Palúcha. Spolu se svými 
ověřenými spoluhráči Marcelem Comendantem – cimbál, 
Peterem Kormanem – kontrabas a Michalem Fedorem – 
bicí představil Stano Palúch svůj nejnovější 
projekt Premeny, ve kterém přeměňuje melodická folklórní 
témata z různých oblastí Slovenska na vlastní kompozice 
zejména díky jazzové improvizaci. Výborná souhra všech 
členů kvarteta a virtuozita houslisty a cimbalisty nás 
perfektně naladily na další houslově zaměřená vystoupení 
festivalu.  
M.K.: Stano Palúch ze Slovenska přivezl krásné melodie 
vystavěné na jazzovém základu. Cimbál dodával 
kompozicím založeným na slovenských folklórních 
motivech ten správný nádech a celou kapelu byla                
v krásném kostelíku v Dobrši radost poslouchat. 

Projekt Premeny je zatím bez alba, ale snad již nebudeme 
muset dlouho čekat. 

M.S.: Na druhý koncert pátečního programu jsme prošli 
dobršskou bránou k zámku, kde nás na hlavním 
festivalovém pódiu mile překvapila skupina Rusty 
Cowboys ve složení Alois Zatloukal – housle, viola, Jan 
Bára – kytara, Michael Lužný – baskytara, Filip Tománek 
– bicí. Jejich vlastní skladby zaujaly diváky svou 
originalitou, nezvyklým nástrojovým složením a značným 
entuziasmem mladých šikovných hudebníků. Výborná 
předehra hlavních hvězd večera z Polska. 
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M.K.: Rusty Cowboys na mě zapůsobili příjemnou 
americanou, dle mého v tom nejlepším vzývající 
hudebního ducha Billa Frisella. Melodické kompozice         
s pro Čechy zcela nezvyklou estetikou. Alois během 
koncertu střídal violu a housle a zahráli nám třeba 
skladby Rust, Kovboj nebo Blues for Emily, věnovanou 
jeho dceři. Dead Man’s Blues je pěkně našlapaná pecka, ve 
které úplně slyším bluesovou harmoniku. Třeba se na albu 
dočkáme. V Blue Rider Alois hraje a brnká na housle jako 
na kytaru, když Honza sóluje. Celkově je to právě souhra     
a souzvuky houslí a kytary, co činí kapelu tak jedinečnou. 
Byť je hlavním skladatelem Alois, přišlo mi, že většinu 
skladeb táhne právě Jan. Jako poslední zazněla 
ukolébavka Moonshine Lullaby a příjemné vystoupení bylo 
uzavřeno. Tak schválně budeme se zvědavostí sledovat, jak 
se tato mladá česká naděje rozvine. 

M.S.: Páteční program sedmé Dobršské brány vyvrcholil 
dlouho očekávaným koncertem věhlasného Adama 
Bałdycha. Na úvod nás jeho kvintet: Adam Bałdych – 
housle, Krzysztof Dys – piano, Marek Konarski – tenor 
saxofon, Andrzej Święs – kontrabas, Dawid Fortuna – bicí, 
potěšil precizním provedením jeho Poetry. Jádrem 
koncertu následně byly originální skladby Adama 
Bałdycha z projektu Legend, založené na motivech 
skladatele a houslisty Henryka Wieniawského, provedené 
v Dobrši společně s klasickou houslovou hvězdou Agatou 
Szymczewskou. Snad video ukázka níže dostatečně 
přiblíží tento mimořádný hudební zážitek. 

M.K.: Adam Bałdych quintet & bAgatab Szymczewska  
přijeli do Dobrše představit svůj aktuální počin Legend. 
Hned od úvodu, kdy hrál kvintet prozatím bez Agaty, bylo 
vše tak krásně subtilní a vyvážené. Nádherný zvuk nás 
očaroval a dával vyniknout překrásné hře na housle             
v podání Adama. Marek na saxofon nikam nespěchal         

a rozvíjel své líbezně melodické sólo, aby se v závěru 
mohli opět všichni sejít a bravurně skladbu dohrát. Asi ve 
třetí kompozici se na pódiu konečně objevila Agata a její 
klasický styl se ihned stavěl do kontrastu k tomu 
Adamovu. Zpočátku mi přišla jaksi razantnější ve svém 
přednesu, což je jistě typičtější ve světě klasické hudby. 
Ukázala však také skvělé schopnosti improvizace                
a dovedla se citlivě včlenit do sehraného jazzového komba. 
Když se zase ke slovu dostal Adam, úplně mě tou 
přenádhernou energií vycházející z jeho nitra dojal. 
Improvizovaný duet houslí nás všechny přesvědčil              
o výsostných kvalitách obou interpretů a následující 
skladba Adagio Elegiaque – Part II, uvedená sólem na bicí, 
nás jen utvrdila v tom, že sledujeme báječné vystoupení. 
Kolektivní improvizace v rozhárané pasáži se vydařila 
vskutku na výbornou (viz. video ukázka). Na závěr 
zazněl Polish Song, monumentální rozvinutá věc, která po 
Adamově sóle nabyla zcela epických rozměrů. Krásné 
melodie byly ještě posíleny dynamickou interpretací, která 
vytvářela patřičné napětí. A na úplný závěr ještě Legend. 
To vám byla vskutku nádhera a překrásné zakončení 
prvního dne v Dobrši. 

M.S.: Dopolední úvod patřil workshopu Scotta Tixiera, 
houslového profesora na University of North Texas. V sále 
bývalého hostince U Dražných nám s pomocí svých houslí 
a hbitých prstů vysvětloval nejprve tři základní hudební 
prvky: melodii, harmonii, rytmus, a poté nekonečné 
možnosti improvizace. Přitom strhl ke spolupráci nejen dva 
diváky s houslemi a pár zpěvaček, ale nakonec i valnou 
většinu přítomných. Velmi příjemná a zajímavá hudební 
lekce. 
M.K.: Scott Tixier zahájil druhý den v Dobrši houslovým 
workshopem, který nadchl jak všechny přítomné 
muzikanty, tak i nás ostatní. Naštěstí se v publiku objevili 
alespoň dva houslisté, takže workshop či masterclass 
mohly proběhnout i s praktickým zapojením muzikantů      
a předáním zkušeností. Scott se s námi podělil o to, co bylo 
důležité pro něj a vysvětloval, jak funguje harmonie, 
rytmus i melodie a jak by je měli hudebníci sami 
objevovat. Zcela přirozeně se mu podařilo i zapojit zbylé 
obecenstvo a všechny nás vcelku nenuceně dovedl 
rozezpívat a do nadhozených motivů improvizoval. Pak se 
z ničeho nic objevila policie a bylo po srandě. Ale to tu 
raději nebudeme více rozmazávat. Workshop byl tedy 
předčasně ukončen, muzikanti (Scott a jeho bratr Tony) se 
trochu vylekali, ale naštěstí je to nevyvedlo z míry, neboť 
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nám poté předvedli fenomenální vystoupení na hlavní stagi 
u zámku. 
M.S.: Každoroční součástí festivalu Dobršská brána je také 
vernisáž výtvarných děl v Galerii CoCo na dobršském 
zámku. Letošní výstava I TICHÁ, I SILNÁ třech 
umělců Elišky Jakubíčkové, Josefíny Duškové a Jakuba 
Stretti byla zaměřena na exprese, spontánní, ryze 
individualistické projevy umělců, kteří skrze svá díla 
vyjadřují navenek svoje pocity a emoce. Jako obvykle 
výstavu perfektně připravila a uvedla kurátorka Lucie 
Šiklová. Zajímavý estetický zážitek ve dvou patrech 
dobršského zámku přinesl řadu možností k zamyšlení. 
Doporučuji příležitostně navštívit. 
M.K.: Letošní výstava uměleckých děl, na kterou jsme se 
po tomto nepříjemném incidentu nakonec přesunuli, mě 
oslovila, obzvláště pak plastiky umístěné v prostoru            
v místnostech galerie. 

M.S.: První dva sobotní koncerty se odehrály v sytě 
barevně osvětleném kostelíku. Vysoce intimní až 
spirituální bylo zejména vystoupení švýcarského dua Paul 
Giger – housle, violino d’amore a Marie-Louise Dahler – 
cembalo. Skladby Paula Gigera z jeho posledního CD Ars 
Moriendi nám přiblížily zásadní téma pomíjivosti života, 
smrti a obnovy, přičemž spojovaly Bachovu hudbu                  
s originálními skladbami ovlivněnými tradičním 
švýcarským folklórem. Neobvyklá hudební lahůdka pro 
pozorné posluchače. 
M.K.: Pak přišel čas oběda a pro mě poté bohužel téměř 
prospané vystoupení Paula Gigera s Marie-Louise 
Dahler. Odpolední letní horko a plný žaludek udělaly své   
a nebyl jsem schopen během tohoto vystoupení udržet 
pozornost a očka se mi neustále přivírala. Na konci jsem 
však zaslechl několikeré výkřiky bravo přímo z publika      
a aplaus neutuchal. Takže problém byl nejspíše na mém 
přijímači. 

M.S.: Druhý sobotní kostelní koncert, tentokrát českého 
dua Vít Nermut – housle, fidula a Michal Hrubý – 
basklarinet, flétna nám přinesl většinou veselé skladby 
inspirované středověkými tématy z českého, italského         
a španělského prostředí povýšené díky současné, volné 
improvizaci na novou úroveň. K poslední skladbě svého 
vystoupení pozvali pánové také paní Marii-Louise 
Dahler k jejímu cembalu, posuďte sami ve video ukázce 
od 06:44, jak si spolu pěkně rozuměli.                          
M.K.: Podobný scénář se pro mě bohužel opakoval i při 
dalším kostelním vystoupení. Středověká hudba 
prezentovaná duem Nermut a Hrubý si ke mně opět cestu 
nenašla, a tak jsem raději vyhodnotil situaci a jal se nabírati 
síly na další vystoupení festivalu. ¨ 
M.S.: Vskutku nevídaný zážitek nás čekal za kostelem        
u románské zvonice. Sluncem zalité, travnaté návrší           
v polostínu vzrostlých stromů bylo ideálním místem pro 
hudebně pohybovou improvizaci houslového tria Anna 
Romanovská – Jana Havláková – Milan Jakeš               
 s elegantní tanečnicí Janou Látalovou. Jejich 
projekt Unexpected Green, volná improvizace na téma 
„ozvučený pohyb, rozpohybovaný zvuk, svoboda, 
inspirace, samota, podpora, soběstačnost, teď, zelená“ 
uvedla Michaela Ditrichová další veselou pošumavskou 
pověstí. Pak rozehrála Jana Havláková svoje housle 
smyčcovými žíněmi propletenými střídavě mezi strunami 
houslí, což inspirovalo Janu Látalovou k prvním 
improvizovaným tanečním krokům. Postupně se do volné 
improvizace přidali Anna Romanovská a Milan Jakeš. Po 
mnoha překvapivých přesunech účinkujících okolo kaple    
a zajímavých hudebních a choreografických nápadů 
zapojila Jana Látalová do představení i dva diváky na 
lavičce pod dubem do stylizace lodě s Milanem Jakešem    
v pozici háčka pádlujícího svými houslemi. Opravdu velmi 
nevšední, podmanivý zážitek. 

M.K.: Od vystoupení u zvonice jsme měli očekávat zhruba 
toto: Hudebně pohybová improvizace na téma ozvučený 
pohyb, rozpohybovaný zvuk, svoboda, inspirace, samota, 
podpora, soběstačnost, teď, zelená, která bude na festivalu 
provedena v kontextu přírodní scenerie a románské 
zvonice, slibuje podmanivý zážitek. A tak se také stalo       
a tato zajímavá performance si již mou pozornost udržela    
a skloubení živé improvizace s moderním tancem jsem si 
užil a rozhodně zafungovalo jako skvělé zpestření 
programu festivalu.  
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M.S.: Po průchodu dobršskou bránou nás na podiu              
u zámku čekala poslední trojice koncertů, které 
zahájilo S.V.A. trio (Alexey Aslamas – housle, Vladan 
Malinjak – viola, Šimon Marek – violoncello) posílené      
o trumpetistu Miroslava Hloucala a bubeníka Miloše 
Dvořáčka. Jejich výborné společné vystoupení 
pojmenované Urban Fusion plné vlastních zajímavých 
melodických nápadů, vzrušujících rytmů a příkladné 
společné souhry, nás pěkně přivedlo zpět na oblíbenou 
jazzovou vlnu. SVA5 perfektně podpořili gradující úroveň 
festivalu. 

M.K.: Chtělo by se říci, že S.V.A trio (v tomto případě 
opět rozšířené na kvintet) znám za poslední rok jak své 
boty, neboť jsem se dopočítal, že je nyní v Dobrši vidím již 
popáté. Vystoupení mě tedy nemohlo ničím překvapit, 
nicméně ani zklamat. Tato formace se vyšvihla do popředí 
na naší scéně a rozhodně po právu. Jejich skladby jsou 
dostatečně zajímavé a originální a dovedou si posluchače 
získat. Povedený koncert. 
M.S.: Francouzské sourozenecké duo houslového 
profesora Scotta Tixiera, držitele pěti Grammy žijícího 
v Texasu, a pianisty Tonyho Tixiera nadchlo početné 
publikum velmi srozumitelnými, často virtuózními 
improvizacemi obou telepaticky propojených dvojčat. 
Skutečně prvotřídní souhra obou bratrů při rozvíjení 
většinou velmi známých standardů nás velmi potěšila, 
výrazně povýšila hudební úroveň festivalu a skvěle 
naladila na poslední, pro mnohé posluchače neznámé číslo 
večera, trio kubánské houslistky Yilian Cañizares. 

M.K.: Hlavní program pro mne však začal s vystoupením 
dua bratrů Tixierových. Jak se ukázalo, dvojčata mezi 
sebou stále mají pořádné napojení, i když spolu údajně 
nehrála celých 13 let. Z jejich vystoupení čišela radost        
a láska. Jejich košaté improvizace a interakce doplněné 

jakoby samozřejmou virtuozitou (jak Scott během 
workshopu přiznal, v mládí na housle trénoval až 10 hodin 
denně) nás nemohly nechat chladnými a večer se pořádně 
rozjel. Láska sálající z pódia nezůstala bez odezvy               
a publikum tuto energii hltalo a vracelo zpět. Nadšení 
muzikanti se rozhodli spontánně přidat ještě jednu 
improvizaci, i když už jim pořadatelé avizovali, že není 
čas. My jsme to však kvitovali s povděkem a hltali jsme 
každičký nápad. Krása. 
M.S.: Závěrečný koncert Yilian Cañizares & Resilience 
Tria zcela předčil moje a troufám si napsat i všeobecná 
očekávání abnormálně početného publika. Elegantní          
a charismatická houslistka a zpěvačka Yilian 
Cañizares z Havany usazená ve Švýcarsku spolu               
s baskytaristou Childo Tomasem původem z Mosambiku 
a energickým kubánským perkusistou Ernestem 
Rodriguezem zvaným Ernesttico nás uhranula virtuózní 
hrou, spontánním tancem a kouzelným zpěvem hned od její 
první dynamické písně. Její originální skladby citlivě 
kombinující afrokubánské rytmy, jazz a klasickou hudbu, 
přenášející poselství lásky, svobody a jednoty vygradovaly 
festivalovou atmosféru do nečekaných výšin. Spontánní 
tanec valné většiny diváků při posledních skladbách toho 
byl jasným důkazem. Navíc do výživného přídavku se 
perfektně připojily další hvězdy večera Scott a Tony 
Tixierovi, jak bývá zvykem na správném jazzovém 
festivalu. Byla to velkolepá hudební oslava! 

M.K.: No a potom přišlo něco, co snad nikdo neočekával. 
Skutečné vyvrcholení festivalu v tom pravém smyslu 
slova. Yilian smetla Dobrš svým entuziasmem, úsměvem    
a překrásnou hudbou. Intro pojednávalo o rasismu s jasnou 
zprávou, že rasa může být pouze definována jako lidské 
bytosti. Na to navázal (českému publiku z minulého 
týdne dobře známý) Childo Tomas deklamacemi a po 
něm spustil skvělý Ernesttico na perkuse. Když se do toho 
Yilian pustila zpěvem, tak doslova zářila, a do Dobrše 
vtrhla vlna dobré nálady a pozitivní energie, která ještě 
více vystupňovala nadšení z již tak skvělého předchozího 
vystoupení dvojčat. Childo foukal do hadičky, točil s ní ku 
pobavení publika ve vzduchu a, když ji konečně zahodil, 
mohl se plně soustředit na svou bezpražcovou basu. Yilian 
svým uhrančivým a naprosto přesvědčivým projevem ve 
španělštině vystřihla dojemný song. Po něm rozjeli 
hlasovou improvizaci s hraním na tělo a když se chopili 
nástrojů, pecka dostala neskutečné grády. Geniální show 
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pokračovala, když se Yilian vydala k Childovi a společně 
tančili a juchali na pódiu. Povyprávěla nám o tom krásném 
napojení, které mají nejen jako muzikanti, ale také jako lidi 
a o tom co nám chtějí hudbou předat. Energii a křídla. 
Zrovna v ten moment Yilian zazpívala skutečně jak anděl   
a Childo ukázal, že je i skvělý kytarista. Jede se dál, hlavní  

protagonistka se na chvíli objevila i za klávesami, Childo si 
střihl sólo a poté došlo i na zpívání publika. Yilian byla 
opět neuvěřitelně bezprostřední, když se vydala okraj pódia 
poslouchat a pak sólovala, když diváci vděčné drželi 
melodii. Nádherné momenty geniálního koncertu 
pokračovaly i v následujícím sóle na perkuse, kdy Childo   
a Yilian tancovali a povzbuzovali Ernesttica. Podařilo se 
jim vyburcovat i publikum, aby se zvedlo a juchalo s nimi. 
No, a to pravé vyvrcholení mělo teprve přijít. Na přídavek 
si totiž přizvali oba bratry Tixierovy, kteří celý koncert 
zaujatě sledovali ze zákulisí. Tahle totální improvizace se 
moc povedla a takový závěr Dobrš ještě nezažila. 
Neuvěřitelné!!! 
M.S.: Nezbývá než poděkovat pořadatelům za 
nezapomenutelné zážitky z festivalu a pogratulovat Ivo 
Kramlovi, Michaele Ditrichové a všem jeho 
spolupracovníkům k zaslouženému úspěchu sedmého 
ročníku v Česku jedinečného festivalu Dobršská brána, 
která nám opět a vydatně otevřela cestu do světa současné 
hudby. 
Foto © Michal Sýkora 

.      P O D Ě K O V Á N Í        .

Mezinárodní hudební festival Dobršská brána 2023 by nebylo 
možné uskutečnit bez finanční podpory různých institucí či 
firem. Poděkování náleží Ministerstvu kultury ČR, Státnímu 
fondu kultury ČR, Nadaci Život umělce, Nadaci Český 
hudební fond, MP Legal, s.r.o., Obci Drážov, společnosti 
ČEPS, a.s., Alva Strakonice s.r.o., ekolo.cz a Ars Fabrica, 
s.r.o.   
Rovněž poděkování patří všem mediálním partnerům! 
Festival se neobejde bez moderátora, v tomto případě se role 
skvěle opět zhostila Michaela Ditrichová. Díky! Stejně tak 
festival by jistě zdárně neproběhl bez nezištné podpory a práce 
všech přátel organizátorů i dobrovolníků. I jim patří velké 
poděkování.                                                          
 
.       P O D Ě K O V Á N Í   Z A   D L O U H O D O B O U    Z Á Š T I T U   F E S T I V A L U  .     ..      
 

Nad festivalem v roce 2023 již po sedmé převzal záštitu pan 
Karel Schwarzenberg, Bohužel tomu tak letos bylo 
naposledy. 
Když jsme v roce 2016 začali od samého počátku tvořit tvář 
festivalu  Dobršská brána, bez dlouhého přemýšlení nás       
v souvislosti s hledáním jedné, a vědomě rovněž nadlouho 
jediné osobnosti, pod jejíž záštitou by se konal, objevilo 
jméno pana Karla Schwarzenberga. A byla to volba nejen 
logická, totiž byla to i volba nanejvýš přirozená. Bylo to       
i naše troufalé přání, které bylo bez váhání panem Knížetem 
k naší radosti vyslyšeno. A ukázalo se, že to nebylo jen 
jednou, jen na poprvé, jen formální gesto. Bylo tomu tak 
stejně se vší důstojností a vědomím i po celých dalších 
sedm let historie festivalu. Pan Karel Schwarzenberg byl 

jako osobnost pro mezinárodní kulturní událost, konanou v jihočeské vesničce s bohatou historií, k níž obrovským dílem přispěl 
jeho rod, kterou také poprvé v polistopadových letech jako kandidát do senátu za Jihočeský kraj navštívil, tou nejpřirozenější 
volbou, a to nejen pro to. Jedinečně tuto skutečnost propojoval v přesahu svých životních postojů, ve kterých ztělesňoval           
v lidsky velmi přirozené a uvěřitelné podobě morální a etické hodnoty, které se díky němu otiskly i do polistopadové politiky, 
veřejného života, z nich čerpala inspiraci i společnost občanská, a tedy i náš spolek Sdružení pro obnovu Dobrše. Navždy nám 
bude ctí, že záštitu nad festivalem převzal právě pan kníže Karel Schwarzenberg, že také s jeho jménem mohla být tato kulturní 
akce od samého počátku spojována. Z celého srdce a upřímně mu za to děkujeme. Čest jeho památce!  

Za pořadatele festivalu (Sdružení pro obnovu Dobrše, z.s.) Ivo Kraml 
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  OHLÉDNUTÍ ZA VÝSTAVNÍ SEZÓNOU 2023  /  MÍSTO PŮSOBENÍ - DOBRŠ        Ivo Kraml…              

Galerie CoCo hostila v jedenácté výstavní sezóně opět tři 
samostatné projekty z výstavního cyklu, nazvaného již 
tradičně „Místo působení Dobrš 2023“.   
Krásný květnový den přilákal do Dobrše na vernisáž 
výstavy OBJEVY | S NADHLEDEM | HARRY 
FARKAŠ | LUBOMÍR STIBUREK | WOLFGANG 
DAUM tradiční příznivce galerie i nové návštěvníky. 
Sousloví „S nadhledem“ v názvu výstavy lze 
interpretovat ve dvou pohledech na podobu fotografie 
(obsah, provedení, forma) právě prostřednictvím  dialogu, 
setkání dvou výjimečných fotografů a jejich děl. 
Provokativní nabídkou na  neobvyklý poetický pohled na 
svět jinak neviditelný, kdy fotografie  sice vznikají 
fotografickými postupy, jsou ale velmi odlišné od 
běžného snímání (důraz je kladen na výtvarné využití 
neostrosti obrazu, jako základ výtvarného vyjádření 
autora) v protikladu alternuje -  rovněž s nadhledem, 
tentokrát i v pravém slova smyslu – detailní, běžně 
divákovi neviditelné souvislosti tvarové, barevné i jiné, 
další v podání velkoformátové letecké fotografie české 
přírody a krajiny. O vystavujících promluvili Pravoslav 
Tomek a Anna Doubravová. Hudebně vernisáž 
doprovodili Anna Romanovská Fliegerová a Václav 
Kalivoda.  

Velmi vydařená byla i druhá vernisáž výstavy UMĚLCI 
A POUTNÍCI aneb Tančit s nejistotou - PRAŽAN | 
HUDZIEC | ROHEL | DOUBRAVA. Její kurátor Jiří 
Zemánek říká: „Záměrem výstavy Umělci a poutníci aneb 
Tančit s nejistotou … není představit nějaký nový 
umělecký směr či polohu výtvarné tvorby, ani například 
ve smyslu dnes aktuálního ekologického umění. Ale spíše 
pomocí vybraných uměleckých děl a osobností umělců 
naznačit naléhavou potřebu otevření se hlubšímu vztahu 
ke světu i k sobě samým, který v principu zpochybňuje 
stávající orientaci naší civilizace, jež se dnes zjevně 
nachází v hluboké krizi. Cítíme, že na tuto krizi 
potřebujeme reagovat jiným kreativnějším způsobem, než 
jak to zatím děláme“.  Na vernisáži zazněla vůbec poprvé 
veřejně tvorba dua BOJ - zpracování autorských textů 
Jakuba Doubravy v elektronickém hávu Jonáše Špačka     
a romantická ochutnávka v omezené sestavě dua Vedlejší 

Přízraky (Lukáš Urbanec a J. Doubrava z KABARET 
KAJBAR. Vystoupil rovněž Petr Šťovíček, alias Ing. 
Puding - slam poetry.  

Letošní vernisáž třetí výstavy EXPRESE | I TICHÁ, I 
SILNÁ | Jakubíčková – Dušková – Stretti se setkala 
s velkou návštěvností i ohlasem, a to díky kurátorce 
výstavy é a samozřejmě vystavujícím Eliška 
Jakubíčková, Josefína Dušková a Jakub Stretti. Kurátorka 
výstavu popisuje takto: „Výstava, otevíraná v souběhu 
s hudebním festivalem Dobršská brána, představuje tři 
současné umělce, jejichž expresivní tvorba se potkává 
právě v tomto momentu převažující otevřenosti formy, ať 
na pomyslné škále otevřenosti nacházející se od bodu 
nula někdy více, jindy méně daleko. Zároveň se potkávají 
v potřebě sdělení, přesahujícího individuální zkušenost. 
Tvorbu Elišky Jakubíčkové, Josefíny Duškové a Jakuba 
Strettiho spojuje hledání a nalézání přesahu za osobní 
rovinu sdělení, vyznačující se silnou výrazovou složkou. 
Ani u jednoho z trojice však nejde o expresi v důsledku 
vystřeleného špuntu. Je to jaksi paradoxně exprese 
s rozmyslem, počítá s účinky barvy, světla, gesta, je svým 
způsobem kontemplativní, soustředěná, a působící nikoli 
křikem, ale tichostí, v určitých případech až křehkostí, 
přitom však pokaždé osobitou silou. I tichá, i silná“. 
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Na čtvrté, poslední letošní výstavě byl představen výběr 
kvalifikačních prací Atelieru keramiky Fakulty designu    
a umění Ladislava Sutnara Západočeské univerzity          
v Plzni, které vznikly během několika uplynulých let       
a které překračují rámec utilitárního keramického designu 
směrem k volnému umění: soše, konceptu a instalaci        
a tedy v nichž se design mísí s uměleckými objekty 
a s lehkostí stvrzuje současné postavení tohoto oboru 
mezi ostatními uměleckými formami.  
Díla vystavujících studentů (Tomáš Černý, Karolína 
Ester Kudláčková, Nonna Postolenko – Lorenz, Šárka 
Ištvánová, Tomáš Matějka, Jakub Kapr, Kateřina 
Kopecká, Karolína Ester Kudláčková, Viktorie 
Nácalová, Josefína Bakalářová, Veronika 
Zálešáková), vzniklá pod vedením Gabriela Vacha, jsou 
svým způsobem jedinečnými příklady mistrovství 
sochařských dovedností a techniky těchto mladých 
umělců, a potvrzují jejich talent vyjadřovat myšlenky 
v tvarech a prostorových kompozicích Kvůli restrikcím 
spojenými s pandemií Covidu 19 měla veřejnost některé 
z vystavených děl vidět vůbec poprvé, i proto měla 
výstava název NEVÍDÁNO.  

 
Již jedenáctá kulturní sezóna v galerie CoCo je minulostí. 
Ať Vaše kroky na cestě za uměním do Dobrše šťastně 
vedou i v roce 2024! Těšíme se na setkání s Vámi         
v Galerie Co Co v další výstavní sezóně MÍSTO 
PŮSOBENÍ DOBRŠ ! 

 
 
.        P O D Ě K O V Á N Í        .

Nepřehlédnutelné podpory pro realizaci výstavní činnosti představovaly v roce 2023 granty Ministerstva kultury            
a Státního fondu kultury ČR. 
Galerie CoCo se těšila také laskavé podpoře Jihočeského kraje z programů Podpora muzeí a galerií. Díky této 
skutečnosti bylo možné pořídit venkovní nůžkový stan pro doprovodné akce.  
Děkujeme!             
Ivo Kraml (předseda Sdružení pro obnovu Dobrše, z. s.)  

.         P  O  D  Ě  K  O  V  Á  N  Í   A   V  Z  P  O  M  Í  N  K  A              .

Spolek Sdružení pro obnovu Dobrše zasáhla v mrazivých 
lednových dnech roku 2023 smutná zpráva. Ve věku 93 
let zemřela spoluzakládající členka spolku, dobršská 
rodačka a pamětnice, emeritní učitelka paní JARMILA 
KRAMLOVÁ, rozená Tesařová.  
Pocházela jako druhorozené dítě z rodiny místního 
obchodníka a ve třicátých letech minulého století 
dlouholetého starosty Františka Tesaře a dobršské 
rodačky Marie, rozené Polatové  z domu č.p.32.  
Svou pedagogickou dráhu započala hned v mladých 
osmnácti letech v obecních školách v Úbislavi, Bošicích 
a na Javorníku, kam dojížděla několikrát v týdnu na svém 
motocyklu Jawa, což bylo v té době výjimečné. Od roku 
1951 do roku 1963 byla učitelkou a ředitelkou Obecné 
školy v rodné Dobrši, odkud odešla na krátkou mateřskou 
dovolenou a škola v Dobrši byla záhy navždy uzavřena. 
Po návratu pedagogicky působila ve Vacově                     
a v nedalekých Česticích, nejdříve ve škole v zámecké 
budově, posléze již v budově nově postavené, kde také po 
mnoha letech služby ukončila svoji dlouhou a úspěšnou 
pedagogickou dráhu. Nicméně i po té ráda příležitostně 
vypomáhala jako zkušená pedagožka v této škole nebo ve 
škole ve Vacově. Zde tak nadále předávala své 
neopakovatelné, roky nabyté zkušenosti.  

 
Všichni ze střední a starší generace jistě vzpomenou na 
své začátky v první třídě, kde se učili číst a psát, na sešity 
s předepsanými písmeny v hodinách „psaní“. Právě od 
paní učitelky Kramlové byl z impulsu významného 
českého vysokoškolského pedagoga profesora 
Novotného, kterého jako okouzlující děvče z vesnice 
zaujala, převzat její rukopis – krasopis, byla v sešitech 
tiskem předepsána jednotlivá písmena a slabiky, aby se si 
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je obtahovali nebo si je pak už psali dále sami na řádky 
všichni čeští prvňáčci po dlouhá desetiletí. Nejen              
v dobršské a především v čestické škole prošlo rukama 
paní učitelky za dlouhých více jak 45 let jistě více jak 
tisíc dětí, které naučila číst a psát, ale přirozeně nejen to. 
V penzi byla vždy potěšena a pookřála, když se k ní často 
žáci hlásili, se s ní zastavovali a vzpomínali. Některé 
poznávala, jíní už se museli připomínat. Aby ne, když 
vzhledem k věku, kdy začínala, někdy mezi nimi nebyl až 
tak velký věkový rozdíl, a tak nebylo výjimkou, že se 
pětaosmdesátiletá žena potkala a vzpomínala na své 
začátky v Úbislavi či jinde s víc jak sedmdesátiletým 
žákem nebo žákyni. 

 

 
 
Od roku 1953 se stala ve svých dvaceti letech nejmladší 
starostkou obce Dobrš, tehdy se funkce nazývala 
předsedkyně MNV. Byla rovněž kronikářkou nejdříve 
rodné Dobrše a poději Obce Drážov. 
Celý život byla nezdolnou patriotkou a neúnavnou 
propagátorkou své rodné Dobrše, kterou opravdu 
milovala. Vesnici a její památky i kulturní dění 
zmiňovala při různých setkáních ještě i v týdnech 
blízkých před svou smrtí. Mnozí jistě vzpomenou na její 
zasvěcené průvodcovské povídání po místních památkách 
a vzpomínání na osobnosti a události, které během svého 
dlouhého života zažila, které pro ni byly povzbuzením, 
vzorem i inspirací, a měly souvislost s Dobrší nebo jejím 
blízkým okolím. Do jejího dětství a ranného mládí patřily 
vzpomínky a historky, vázající se na dobršského patriota, 
hradního pána a „rytíře“ Josefa Menčíka. Jako věřící 
žena, vesnická učitelka se v duchu osvědčených                
a přirozených historických tradic i v dobách politicky 

nelehkých od prvního setkání přátelila a spolupracovala   
s P. Martinem Františkem Víchem, dlouhodobým 
dobršským duchovním správcem, když díky mnoha 
společným pohledům na důležité lidské hodnoty, na 
výjimečnou Dobrš byli celoživotními myšlenkovými 
souputníky.  
 

 
 

 
Stejně tak ji pojilo přátelství a vzájemné sympatie             
s dalšími významnými osobnostmi regionu Podlesí, 
kterými byly krušlovský včelař a lidový řezbář Josef 
Mach nebo básník a spisovatel Josef Křešnička z Němčic. 
V roce 1996 byla ideovou spoluiniciátorkou                     
a spoluzakladatelkou spolku Sdružení pro obnovu 
Dobrše, který své poslaní naplňuje po 26 let z velké části 
i díky jejím impulsům, podpoře a sympatiím. Mnohdy ji 
mrzelo, když se činnost spolku u některých setkávala        
s nepochopením, ale vše překlenula vždy neskrývanou 
radostí z v Dobrši úspěšně uskutečněné kulturní akce,       
z vydané knihy nebo kalendáře, ze setkání s lidmi. To vše 
ji velmi posilovalo do dalších dnů.  
Podílela se aktivně také na ochraně místních památek 
jako jejich regionální konzervátorka památkové péče, 
čímž byla pověřena, když spolupracovala se známým 
regionálním památkářem panem Braunem.  
Nebývá zdaleka pravidlem nebo samozřejmým zvykem, 
aby každý lidský život byl naplněn tak svrchovaně, 
bohatě, tak pestře v různých barvách a podobách lidského 
konání, byl využit tolik, kolik umožňuje osud, doba         
a příležitosti, jak tomu bylo u paní učitelky Kramlové.  
 
Výňatek z nekrologu / leden 2023  
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.        T E L E G R A F I C K Y        .
 

Galerie CoCO uspořádala vrámci propagace a doprovodného programu koncert, 
který byl také součástí turné, podporujícího vydání alba "Vyprávění za deště        
a měsíce. Ten se uskutečnil v květnu na sále bývalého hostince u Dražných 
v Dobrši. Pražské improvizační trio Romanovská Tichý Hrubý v ojedinělém 
koncertu s irským violovým virtuosem Garthem Knoxem, spolupracovníkem 
světově proslulého skladatele Pierra Bouleze a legendárních Kronos Quartet 
přineslo posluchačům v autentickém istorickém prostředí neobvyklý hudební 
zážitek. Všechny účinkující můžeme znát také z koncertů z několika ročníků 
Mezinárodního hudebního festialu Dobršská brána.                                 -ik- 

 


